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felé. A fölkelő csapatokat íhodzsák vezetik, a 
kik csillagos és félholdas zöld zászlókat visz-
nek magukkal. Karavánkereskedők azt a hint 
ihozzák, (hogy Tunisz és Algir határain, va-
lamint a középmarokkói mór törzsek közt 
nagy agitáció folyik a szent háború megszer-
vezése érdekében. Igen- természetes, hogy az 
észak-afrikai francia gyarmatok európai la-
kossága körében ezek a hire'k niagy riadalmat 
keltenek. Különösen a francia (Marokkóban áll 
rosszul a franciák ügye, ahol Lyautey gene-
rális csapatait a mór felkelők a régi bódított 
területekről, Taza és Fez megerősített váro-
sokból egész a nyugati atlanti partokról visz-
szavetették. A tazai és fezi francia kormány-
zóságok már régen elmenekülték és a francia 
katonai és polgári gyarmati kormányzósá-
gok most Rabatban húzták meg magukat. — 
Említésre méltó, hogy mig a franciákat Ma-
rokkóban sulyois vereségek érték, addig a 
spanyol Marokkóban1, nemcsak az északi ka-
tonai városokban, hanem a spanyol zóna déli 
területein is teljes csendben és nyugalomban 
élnek a marokkói bennszülöttek. Minden jel 
arra vall, hogy az északafrikai mohamedán 
törzsek közül csak a francia és olasz1 fenn-
hatóság alatt 'élő benszülöttek között folyik 
a szent háború propagandája. 

A flandriai harcok és Hindenburg. 
Berlin, augusztus 26. A Berliner Zeitung 

am Mittag legutóbbi száma a következő leve-
let közli a flandriai harctérről: „Három nap-
pal ezelőtt ismét kényelmes és flandriai lö-
vészárlkainkiban üldögéltünk, mikor megérke-
zett a parancs, hogy lőjjük le a fölöttünk cir-
káló francia repülők egyikét. Természetesen 
azonnal erős lövöldözés kezdődött. A szűnni 
nem akaró lövöldözésből a franciák azt kö-
vetkeztették, hogy soklkai erősebbek vagyunk 
mint azelőtt. Alig csillapult valamicskét az 
ágyúzás és puskaropogás, nagy pajzs emel-
kedett a szemközti francia lövészárok fölé a 
következő kérdéssel: „Ugy-e erősítéseket 
kaptatok Oroszországból?" Nyomban felírtuk 
egy fehér homokzsákra a választ: „Igen. Hin-
denburg van itt a hadseregével." A francia 
lövészárokból áthallattszott a rémült kiabá-
lás: „Quelle jTUilheur!" Mi pedig nagyot ne-
vettünk az ijedelmükön. 

Világszabadalom! 

Örökös légyfogó. 
A nyár legkellemetlenebb vendégé a légy! Az eddigi 
légyfogók egyike sem felel meg a célnak. Az általá-
nosan használt légysiiveg, vagy eféle amellett, hogy 
drága (8—10 fill.) é s csak egyszeri használatra alkal-
mas, nagy helyet igényel, tisztasági szempontból 
veszélyes és undorító Uátvány. — A „Fliegopick" 
Ízléses, kis helyen elfér, kezelése a lehető legegy-
szerűbb, még a gyermek is kezelheti. — Minthogy a 
„Fliegopick" fémből készült, méltán nevezhetjük 
örökös légyfogónak, mely használattól soha sem 
pusztul s évről-évre újból használható. — Á r a e g y 
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Régi és uj tervek a pénzügyi bizottság előtt. 
— Befejezték a város jövő évi költségvetésének tárgyalását. — 

(Saját tudósítónktól.) A pénzügyi bizott-
ság csütörtökön délután 4 óraikor folytatta a 
város jövő évi költségvetésének tárgyalását. 
Újra hosszú viták folytak a tárgyalásoknak 
negyedik és utolsó napján, azonban hasztala-
nul. A pénzügyi bizottság végül is belátta, 
hogy a város jövedelmét a 'kiadások leszóri-
tásával ne'm lehet emelni és csütörtökön már 
csak alig-alig törölt valamit az egyes tételek-
ből, ellenben annál inkább késznek mutatko-
zott a szükségszerű kiadások fedezésére. A 
pénzügyi bizottság kétségtelenül alapos mun-
kájának mégis volt némi eredménye; három 
nap alatt sikerült mintegy 15—16 ezer koro-
nával leszorítani a tételeket. 

A csütörtöki ülésnek egyébként külön 
szenzációja is volt; háromnegyed öt órakor 
egy táviratot kézbesítettek dr. Somogyi 
Szilveszter polgármesternek, amelyben közli 
a miniszterelnökség sajtóosztálya, hogy 
Breszt-Litovszk elesett. Dörgő éljen és- taps 
hallott a bizottsági teremben ,a hirre és a bi-
zottság tagjai ettől kezdve már láthatólag ter-
hesnek találták a számokkal való bibelődést. 
Sietve letárgyalták a még hátralevő egyne-
hány pontot s a hosszú, négynapos tárgyalás 
véget ért. 

Scultéty Sáikfor főszámvevő előterjesz-
tette Balogh Károly pénzügyi tahálcsos in-
dítványát az újságírók és kereskedők, vala-
mint iparosok létesiteudő öfeztön díjéról. A 
pénzügyi bizottság az 1 indítványt kiadta ,á 
tanácsnak. 

Hosszabb, éle,©hangú vita következett, 
•ezután. 

Obláth Lipót erélyes hangon kikel a 
mérnöki hivatal állítólagos hanyagsága el-
len. A mérnökség — ugylmcrad — a feltöltési 
munkál átoknál nam végez megelőzőleg fel-
meréseket, Iraméin a. regi rendszer szerint 
rovásokkal jelzi n behordott föld mennyisé-
gét. Ez silány ellenőrzés és isok alkalmat 
nymát a csalásra. Ki kell küszöbölni ezt a 
rem,dózert egyszer. Az elmondottakat a pénz-
ügyi bizottság tagjainak figyelmébe a jánl ja , 
bogy a mérnökség kissé szigorúbban járjictu 
el a feltöltéseknél és mindenesetre végezzen 
előbb felméréseket. 

Dr. iSomogyi Szilveszter és Bokor Pá l 
válaszolnak a felszólalásra, Mindketten biz-
tosítják a felszólalót. Ibogy a mérnökség iá 
lehetőség szerint lelki ismeretesen és szigo-
rúan' végez minden ellenőrzést. 

Tóth Mihály: 1890-ben lehet, hogy ugy 
volt, amint felszólaló u r mondja, ele a mai 
viszonyokra alkalmazni ia mondottakat, leg-
alább is rosszakaratú. Biztosítja a felszóla-
lót, hogy a mérnökség mindem alkalommal 
kötelességéhez híven jár el. 

Még néhány heves hárnlgu felszólalás utáni 
a pénzügyi bizottság figyelmélb? ajánlja, a 
mérnökségnek a legszigorúbb ellenőrzést. 

Ezután a kis íkiténés után Sbultéty Sán-
dor főszámvevő folytatta a költségvetési té-
telek felsorolását. A széképiilot fentar tására 
9934 koronát irányzott elő a főszámvevő. A' 
mérnökség tatarozási munkáikra, igy a hom-
lokzat javítására még 1200 koronát, az ab-
lakok javítására pedig 300 koronát kiér. 

Balogh Károly: Ha egy magánembernek 
annyiba kerülne háza fenntartása, mint a 
városnak, tönkre menne bele. 

Vajda Béla: És mégis mindég gyatra, 
rossz. 

A bizottság megadta a kívánt 1500 ko-
rona hozzájárulást, A népiskolák költségé-
nek tárgyalásánál Balogh Károly indítvá-
nyozta. hogy legyen lépéseket a város a kor-
mánynál a népiskolák államosítására, 

Dr. Gaál Endre: A város a háború alatt 
már felirt ebben a tárgyiban a miniszterhez 
és az a válasz érkézértt, liogy a. háború ideje 
nem alkalmas ilyen irányú kérdések meg-
oldására, fi. 

A költségvetésbe beállított tételeket a 
bizottság változtatás nélkül elfogadta. 

A Somogyi-könyvtár és városi muzeuim 
fentartására 33.747 koronát irányzott elő a 
főszámvevő. 

Balogh Károly: A Somogyi-kiönyvtáriban 
a varosnak nagyon szép képlárgyüjteménye 
és egyéb képzőművészeti ereklyéi vaunak el-
helyezve. .Ezeknek felügyelete és kezelése 
miost a múzeumi igazgatóra és könyvtárosra 
van bízva, akik mietm köteleseik ennek eleget 
tenni. Szegednek kiváló müvészfiai vannak. 
Kérdi, nem letoie-e Szegedhez méltó, szép, 
ha ezekből egyet élére állítanának a muzeu'm 
képzőművészeti osztályának. Indítványozza, 
hegy a pénzügyi bizottság utasítsa a taná-
csot, hogy ennek mikénti ellátására tegyen 
konkrét indítványt a közgyülésnlak. 

Obláth Lipót: Még nem érkezett el ez az 
idő. Előbb ki kell éipiteni a képzőművészeti 
munkák elhelyezésére szolgáló külön részt a 
múzeumban. Addig hagyjuk; most úgyis 
együtt van a könyvtárral . 

Dr. Gaál Endre: Már egyszer volt róla 
szó. Akkor megállapította a tanács, hogy 
amig külön .helyiség nincs, nem fogják meg-
tenni. Előbb ki kell 'bővíteni az épületet. 0 
azonban nem ellenzi, hogy már imiost tegye-
nek lépéseket ennek érdiekében. 

Balogh Károly: Nem a város háztartá-
sát akarom •megterhelni, hanem tudom, hogy 
ha mi határozatot hoznánk ebben az irány-
hun, az állam készséggel sietne segítségünk-
re, liogy keresztül vi'h essük a muzeuim kibő-
vítéséit, 

Dr. Kószó István: Más irányiban óhajtok 
konkrét indítványt tenni. És pedig a kép-
gyűjtemények közt van egy Csófc-lféle kép: 
Báthory Erzsébet. Ez felháboritólag hat ide-
genekre is és történelmileg sem igaz, Iudit-
ványozom, távolítsuk azt el oninan. 

Dr. Gaál Endre: Már tettünk ebben az 
irányiban lépéseket. A főfelügyelőség meg-
ígérte, de a kéip kivételéhez szakértő kell. 

Dr. Somogyi Szilveszter: Ez a kép már 
több esztendő óta v;an Szegedien. Miután a 
központnak úgyis az volt a célja, hogy egy-
egy kiváló festményt pár évig elhelyezzenek 
egy-egy városban, megkérjük a felügyelő-
séget, hogy most már vitesse el innen ezt a 
képet és hozasson másikat. \ 

A bizottság igy is határozott. 
iA városi színház •homlokzatának ja vitá-

sára 2000 koronát irányzott elő a pénzügyi 
bizottság a fentar tás ra előirányzott 20.571 
koronán felül. Egyéb közművelődési eélck 
tételeit 2000 koronával szintén emelte a bi-
zottság a tárlat rendezése céljából. 

A fogadalmi templom-alapnak 52.528 ko-
ronát irányzott elő a főszámvevő. 

Dr. Somogyi Szilveszter: iA templom épí-
tésié. most szünetel. A hátboru -elején ugyanis 
az építtető cég bejelentette, liogy neim bir 
munkásokat kapni ós 'a szerződést, igy egy-
oldalúin,g felbontja, A tanács erre értesítette 
a vállalkozót, hogy a szerződést egyoldalu-
lag felbontani nincs joga, Egyéb intézkedés 
nem történt és -a:z építkezés iigy most csak 
méltányosságból szünetel, de a szerződés 
fennáll. 

A bizottság a polgármester fel világosi -
tását tudomásul vette. 

Tüzoltószerek és eszközök beszerzésére és 
fentartáisára G536 koronát irányzott elő a fő-
számvevő. 

Landesberg Mór: A tűzoltóság fantartá-
sa nagyon sokba kerül a városnak. Neim érti, 
hogy a biztositó-társa,ságok semmivel sem 
járulnak annak fen tartásához, íriszen a tűz-
oltók jórészt a biztositó-társaságok vagyonát 
mentik meg eredményes munkájukkal . Leg-
alább a városi biztosítási dijat, kellene a hiz-
tosi'tó-társas,águknak elengedni ennek fűjé-
ben. 

Bokor Adolf: A tűzoltóság fentar tása 


